
 
 

Zápis z jednání Rady NSC konaného 27. 4. 2023 

od 15:00 v místnosti 355 budovy MZ 

 

Účastníci 

jednání: 

prof. MUDr. Vlastimil Válek, MBA, EBIR; Mgr. Ing. Venuše Škampová; 

prof. RNDr. Ladislav Dušek, Ph.D.; RNDr. Ondřej Májek, Ph.D.; Mgr. 

Monika Rosová (v zastoupení MUDr. Barbory Mackové); prof. MUDr. Věra 

Adámková, CSc.; MUDr. Helena Sajdlová (v zastoupení PhDr. Mgr. Jana 

Bodnára, LL.M.); prof. MUDr. Miroslav Zavoral, Ph.D.; MUDr. Vladimír 

Dvořák, Ph.D.; doc. MUDr. Vladimír Koblížek, Ph.D.; doc. MUDr. Felix 

Votava, Ph.D.; MUDr. Otto Herber (v zastoupení MUDr. Aleny Šteflové, 

Ph.D., MPH); MUDr. Iva Burianová, Ph.D.; doc. Ing. Drahomíra Springer, 

Ph.D.; MUDr. Markéta Trnková; prof. MUDr. Miloslav Roček, CSc.; MUDr. 

Antonín Šípek Jr., Ph.D.; Mgr. Štěpánka Pokorná (v zastoupení Mgr. 

Vlastimila Milaty); MUDr. Petr Šonka; MUDr. Ilona Hülleová; MUDr. Jan 

Nový; prof. MUDr. Martin Köcher, Ph.D.; doc. MUDr. Štěpán Suchánek, 

Ph.D.; prof. MUDr. Marek Babjuk, CSc.; prof. MUDr. Jan Daneš, CSc. 

(vzdáleně prostřednictvím MS Teams); Ing. Karolína Pešková; RNDr. 

Daniel Klimeš, Ph.D.; PhDr. Karel Hejduk; MUDr. Marcela Koudelková 

Omluvení: MUDr. Lumír Kantor, Ph.D.; MUDr. Vilma Pavlíková; MUDr. Miroslava 

Skovajsová, Ph.D.; Bc. Jana Böhmová; prof. MUDr. Martina Koziar 

Vašáková, Ph.D.; prof. MUDr. Roman Zachoval, Ph.D.; doc. MUDr. Jan 

Jiskra, Ph.D. 

 

Zapsal: Ing. Tomáš Vyskot 

Příští setkání: předběžně podzim 2023 

  



 
 

TÉMATA A ÚKOLY Z JEDNÁNÍ 

 

1. Úvodní slovo 

Pan ministr prof. MUDr. Vlastimil Válek, MBA, EBIR zahájil jednání Rady a zmínil několik 

iniciativ souvisejících s činností Rady: 

• Snahu o zavádění bonusů namísto malusů. 

• Posílení osobní zodpovědnosti v rámci screeningových programů. 

• Koncentraci zejména na skupiny obyvatel, jež se dlouhodobě neúčastní screeningu. 

Prof. RNDr. Ladislav Dušek, Ph.D. shrnul stěžejní body, kterými se bude Rada NSC věnovat, 

a které jsou již promítnuty v programu dnešního jednání. 

Tajemník PhDr. Karel Hejduk na konci tohoto bodu shrnul činnost Národního screeningového 

centra, jeho klíčových aktivit, představil všechny členy Rady včetně jejich odborností a stručně 

prezentoval web Národního screeningového centra, Datového portálu screeningových 

programů a Portálu poradních orgánů, pracovních skupin a odborných komisí Ministerstva 

zdravotnictví, kde budou zveřejňovány pozvánky a zápisy z jednání Rady. 

 

2. Evaluace zavedených populačních onkologických 

screeningových programů 

Hlavní body diskuse: 

• RNDr. Ondřej Májek, Ph.D. představil evaluace screeningových programů 

kolorektálního karcinomu, karcinomu prsu a karcinomu děložního hrdla, k nimž byly 

podklady zaslány členům Rady před jednáním. Následně byla probírána témata 

výhledového zpracování nákladové efektivity v evaluačních dokumentech, vzájemné 

informovanosti praktických lékařů a gynekologů, kapacit kolonoskopických pracovišť 

a pracovišť patologie, digitalizace a modernizace technologií, správy registrů vyšetření 

a pacientských záznamů. 

Usnesení: 

• Rada NSC bere na vědomí evaluační zprávy jednotlivých zavedených populačních 

onkologických screeningových programů zaslaných před jednáním Rady NSC jejím 

členům ze strany ÚZIS ČR. 

• Rada NSC doporučuje vytvořit plán na přípravu střednědobých pracovních akčních 

plánů, které se v návaznosti na připravené evaluační zprávy a projednání 

a připomínkování v jednotlivých řídících komisích soustředí na zvyšování kvality. 

Úkoly: 

• Budoucí dopracování ekonomických rozvah jednotlivých zavedených populačních 

onkologických screeningových programů – ÚZIS ČR. 



 
 

• Vypracování konkrétních akčních plánů jednotlivých zavedených populačních 

onkologických screeningových programů kolorektálního karcinomu, karcinomu 

děložního hrdla a karcinomu prsu – Komise předmětných screeningových 

programů ve spolupráci s ÚZIS ČR. 

 

3. Ukončené pilotní projekty časného záchytu onemocnění 

RNDr. Ondřej Májek, Ph.D. představil ukončené pilotní projekty časného záchytu onemocnění, 

k nimž byly podklady zaslány před jednáním Rady NSC. 

Usnesení:  

• Rada NSC bere na vědomí představení ukončených pilotních projektů časného 

záchytu onemocnění včetně posouzení jejich proveditelnosti a návrhů do budoucna. 

• Rada NSC doporučuje zhodnocení posunu v jednotlivých programech časného 

záchytu onemocnění na následujícím jednání Rady NSC. 

 

4. Sdílení klinických dat o screeningových vyšetřeních mezi 

poskytovateli v reálném čase 

Hlavní body diskuse: 

• RNDr. Daniel Klimeš, Ph.D. představil možnosti technického řešení sdílení klinických 

dat mezi poskytovateli zdravotní péče v reálném čase a jako optimální varianta bylo 

označeno vytvoření centrální služby, kde dojde ke spojení NZIS a screeningových 

databází.  

• Byl řešen návrh na obdobné řešení jako je např. eOčkování. 

• Zástupce praktických lékařů vyjádřil ochotu přenášet klíčové údaje z ambulantního 

informačního systému do centrálního registru (přístroj a kvantitativní výsledek 

imunochemického testu na okultní krvácení do stolice apod.). 

Usnesení: 

• Rada NSC schvaluje záměr na vybudování centrální evidence vybraných údajů 

o screeningu. 

• Rada NSC zároveň vyzývá k řešení systému elektronických žádanek k vyšetření ve 

vztahu ke screeningovým programům. 

Úkoly: 

• Zpracování osnovy podoby centrální evidence vybraných údajů o screeningu při 

současném nenavyšování provozní administrativní zátěže (údaje by neměly být 

zadávány vícenásobně) – MZ ČR ve spolupráci s ÚZIS ČR. 

 

  



 
 

5. Shrnutí činnosti řídicích komisí screeningových programů 

Hlavní body diskuse: 

• Byly představeny činnosti a aktuální dění v Komisích pro zavedené populační 

screeningové programy, Komisích pro přípravu nových screeningových programů 

a Koordinačním centru pro novorozenecký screening. 

Usnesení: 

• Rada NSC bere na vědomí a doporučuje představení pokroku jednotlivých kroků v 

rámci koordinace programů na příštím jednání Rady NSC. 

 

6. Stav přípravy organizovaného populačního screeningu 

zhoubných nádorů prostaty 

Prof. Babjuk představil aktuální stav přípravy programu screeningu zhoubných nádorů 

prostaty, jeho zjednodušený algoritmus, poukázal na problematiku „overdiagnózy“ a zdůraznil 

důležitost multidisciplinárního týmu při diagnostice. Rada NSC vzala výše uvedený bod na 

vědomí. 

 

7. Připravené pilotní projekty časného záchytu onemocnění 

PhDr. Karel Hejduk představil aktuální připravené pilotní projekty časného záchytu 

onemocnění.  

Usnesení: 

• Rada NSC vzala tento bod na vědomí. 

 

8. Různé 

Hlavní body diskuse: 

• Byl přednesen návrh na účast doc. MUDr. Ilji Tachecího, Ph.D. na jednáních Rady 

NSC. Tento návrh byl jednomyslně přijat. 

• Proces předkládání návrhů nových programů časného záchytu onemocnění bude 

řešen na příštím jednání. 

 

  



 
 

9. Domluva termínu dalšího jednání, náměty členů Rady pro 

obsah příštího jednání 

Hlavní body jednání byly shrnuty a termín dalšího jednání Rady NSC bude stanoven na podzim 

2023. 

 

Přílohy: 

1. Prezentace z jednání Rady NSC 

 

Pozn. 1: Pokud úkol nemá uveden termín, bude probrán na dalším jednání. 

Pozn. 2: Přílohy nejsou veřejnou součástí zápisu 


